
گفتوگو

تیم فوتبال استقلال سرانجام مدیرعامل خود را شناخت و احمد مددی در یک 

جلسه بحث که با یک خروجی عجیب همراه بود به صورت مشروط و تقریبا 

بدون اختیار به عنوان مدیرعامل جدید این باشگاه بعد از احمد سعادتمند 

انتخاب و معرفی شد که این اتفاق البته انتقادهای زیادی را به همراه داشت. 

درخصوص اتفاقات به وقوع پیوسته در این جلسه و البته اتفاقات و جنجالی 

که بر سر حضور تیم استقلال در لیگ کشتی پیش آمد و دردسرهای باشگاه 

را بیشـــتر کرد، با مدیرعامل اسبق آبی ها به صحبت پرداختیم. گفت وگوی 

»فرهیختگان« با کاظم اولیایی را در ادامه می خوانید.

ابتدا بحث را از تیم کشتی استقلال آغاز کنیم و مشکلاتی که بر سر حضور 

ایـــن تیم در فینال بـــه وجود آمد. قبلا در یک محفل خصوصی گفته بودید 

باشـــگاه های فوتبال طبق قوانین جدید اساســـنامه فیفا فقط باید در این 

رشته فعالیت کنند. 

متاســـفانه ما در حوزه ورزش مثل خیلی از حوزه ها در دنیا عقب هســـتیم و به روز 

نیســـتیم. درگذشته پروانه باشگاه را کمیســـیون ۵ وزارت ورزش صادر می کرد اما 

الان دیگر آن پروانه برای حضور در مسابقات فوتبال حرفه ای کافی نیست و حتما 

برای حضور در رقابت های لیگ برتر حرفه ای این مجوز باید از ســـوی فدراســـیون 

فوتبال طبق اساسنامه جدید که تصویب شده است، صادر شود. پس ما دیگر الان 

باشگاه را به عنوان باشگاه فوتبال استقلال می شناسیم و اگر دوستان بخواهند در 

رشته های دیگر فعالیت کنند باید موافقت مجمع، تامین اعتبار مستقل و اخذ مجوز 

از فدراسیون مربوطه را داشته باشند. حالا آیا حضور تیم کشتی استقلال اولا مطابق 

با اساسنامه بوده و در ثانی مجمع با آن موافقت کرده و تامین اعتبار مستقل و اخذ 

مجوز از فدراســـیون مربوطه را داشته یا خیر؟ اگر کشتی بخواهد باری بشود روی 

فوتبال این خلاف استانداردسازی صدور مجوز حرفه ای به شمار می رود و باشگاه 

نمی تواند کار مشترک کشتی و فوتبال را یکجا با هم انجام بدهد و این دو رشته باید 

کاملا از یکدیگر مستقل باشند. 

در هرصـــورت درباره تشـــکیل تیم کشـــتی اســـتقلال در روز پایانی لیگ 

جنجال هایی رخ داد و رئیس فدراسیون هم موضع تندی گرفت. 

حالا که آقای دبیر اصرار دارد حتما از محبوبیت و موقعیت اجتماعی 

استقلال و پرسپولیس برای کشتی استفاده کند نباید در اولین 

مشکل مثل سعادتمند مدیرعامل قبلی استقلال مشکلات 

درون خانواده را پشـــت میکروفون و در رسانه ها بیان کند. 

اگر مشکلی هست باید به هیات مدیره منتقل شده و کمیته 

انضباطی درخصوص آن تصمیم گیری کند، بنابراین دبیر هم 

نباید این کار را انجام می داد و از او هم گلایه دارم. 

فکر می کنید اســـتقلال از پس تیمداری در کشـــتی 

برآمده؟

به نظرم با اصرار آقایان، استقلال برخلاف برنامه 

سالیانه اش به حوزه کشتی آمده و اعتباری هم 

نداشته و فقط به خاطر مانور و شوی تبلیغاتی 

مدیرعامل گذشـــته به این عرصه ورود پیدا 

کرده است. تعجب می کنم که آقایان اصرار 

کردند اســـتقلال بیاید ولی حـــالا با این 

صحبت های رئیس فدراسیون کشتی یک 

دردسر جدید برای باشگاه استقلال ایجاد 

شده و در این اوضاع که هواداران این باشگاه 

کم دغدغه ندارند، این موضوع هم تبدیل به 

دغدغه خاطر آنها شده است. این هواداران 

همان هایی هســـتند که به خاطر حضور 

دکتر آصفـــی در هیات مدیره که به عنوان 

یک دیپلمات از تجربیات ارزنده زیادی در 

فوتبال برخوردار است این امید را داشتند 

که او به هیات مدیره سامان بدهد و قصد داشتند خوشحالی کنند، اما با بیرون آمدن 

و رسانه ای شدن صورتجلسه کذایی از هیات مدیره که مشکلاتی را ایجاد کرد، حالا 

باید دغدغه دوم را هم تحمل کنند و انگار این نگرانی ها پایانی ندارد و هر روز 

یک نفر می آید و یک فشـــار عصبی برای آنها ایجاد می کند که به نظرم این 

موضوع کار حقی نیست. 

پس در حوزه فوتبال نباید یک باشگاه در رشته های  دیگر ورود کند؟

بله، ما اصلا چند رشته ای بودن را نمی پذیریم. الان تعریف فیفا از فوتبال 

حرفه ای برای خودش یک چارچوب دارد و فقط باشـــگاه فوتبال در آن 

تعریف می شود و اگر سایر رشته ها بخواهند در باشگاه باشند 

باید مستقلا خودشان تشکیلات داشته باشند. 

به عنوان عضـــو کمیته مجوز صدور 

حرفه ای ایـــن موضوع درخصوص 

باشگاه اســـتقلال به کجا رسید و 

مشکلات حل شد؟

دوستان مشغول هستند و درحال 

رفع ایراد. بعید است مشکلی پیش 

بیاید و از این لحاظ جای امیدواری 

وجود دارد تا ان شاءالله اشکالات 

مختصری هم که مانده برطرف 

شود، هرچند مشکلاتی وجود 

دارد اما درحال رفع آنها هستند. 

درخصوص باشگاه استقلال 

هم امیدواریم مددی حالا که 

مدیرعامل شده بتواند مشکلات 

حقوقی درهمین راستا را با ثبت حقوقی باشگاه حل کند، اگرچه آقایان دو، سه قدم 

برخلاف قوانین قدم برداشته اند و حتی اساسنامه خودشان را که مصوبه مجمع است 

هم رعایت نکردند. در هرصورت هیات مدیره باید چارچوب اساسنامه را رعایت کنند. 

نکته جالب انتشـــار صورتجلسه این جلســـه بود که اختیارات مددی در آن 

بسیار کم شده و انگار مشروط مدیرعامل شده است. 

یک باشگاه ورزشی که این همه مطالبه گر دارد و یک کار اجتماعی بزرگ را بخواهد 

در زمین انجام بدهد حتما مدیرش باید از یک اقتدار لازم برخوردار باشد و این اقتدار 

و هماهنگی بالاست که به کادر فنی منتقل شده و از کادر فنی نیز توسط کاپیتان 

به زمین انتقال پیدا می کند. وقتی اقتدار را زیرسوال برده و محدودیت ایجاد کنیم 

ناخودآگاه این مســـائل هم به زمین بازی منتقل می شود. نکته دیگر اینکه چطور 

وقتی چهارنفر در یک جلســـه نشســـتند هنوز دقایقی از پایان جلســـه تمام  شده 

صورتجلسه آن که اشکالاتی هم دارد رسانه ای می شود و تازه قبل از آن در فضای 

مجازی پر می شود. درخصوص بی اختیار بودن آقای مددی هم باید عرض کنم که 

اولا رعایت اساسنامه نشد و در ثانی تلویحا اختیارات مدیریت زیرسوال رفته و سوم 

اینکه باید ببینیم انتصاب های قبلی مددی به عنوان سرپرست حالا به کجا می رسد. 

اگر شما بودید حاضر می شدید با این وضعیت به عنوان مدیرعامل استقلال 

انتخاب شوید؟

در این چند روز با مدیران ادواری باشگاه که سابقه مدیرعاملی استقلال 

را داشته اند صحبت کرده و آنها متفق القول اعلام کردند که این موضوع 

اتفاق غیرقابل قبولی است و هیچ کدام از مدیرانی که در گذشته در باشگاه 

کار کردند طی تماس هایی که داشتم زیر بار این موضوع نرفتند و به نظر می رسد 

در شرایط فعلی آقای مددی خیرالموجودین است. آقایان هم می خواهند مددی 

را داشته باشند و هم خودشان عمل کنند. 

انتقادات به انتصاب حمیدرضا آصفی نیز در این چند روز زیاد بوده است، در 

این خصوص چه صحبتی دارید؟

مـــا توقع داریم مدیر دیپلمـــات و باتجربه ای مثل آقای دکتر آصفی حداقل بتواند 

نظمـــی به هیات مدیره بدهـــد و از مجمع توقع دارم به عنوان اولین اقدام آصفی را 

به عنوان رئیس هیات مدیره منصوب کند تا او دســـتش برای ســـاماندهی مسائل 

مختلف باز شود . حضور او با اختیارات بیشتر می تواند خیلی از مشکلات هیات مدیره 

و باشگاه را حل کند. 

اولیایی در گفت وگو با »فرهیختگان«: هیچ کدام از قبلی ها با این وضعیت مدیرعامل نمی شدند

مددی خیرالموجودین است!
کشتی شوی تبلیغاتی سعادتمند بود، نباید دغدغه جدید شود
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تیم فوتبال استقلال از ساعت 1۵ روزگذشته در چارچوب هفته هفتم لیگ برتر 

در ورزشگاه فولادشهر اصفهان به مصاف ذوب آهن رفت و این بازی درنهایت با 

تساوی بدون گل به پایان رسید. برای تیم میزبان در این مسابقه شهاب گردان، 

وحید محمدزاده، سیدعبدالله حسینی، علی دشتی، میلاد جهانی، عرفان 

پورافزار، مهرداد قنبری، ابوالفضل عکاشه )70 - دارکو بیدوف(، دانیال مومنی 

)70 - رضا حبیب زاده(، فرشاد محمدی مهر و محمد سلطانی مهر )۵7 - علی 

نبی زاده( به میدان رفتند و رشـــید مظاهری، محمدحسین مرادمند، محمد 

دانشگر، هرویه میلیچ )69 - متین کریم زاده(، احمد موسوی، مهدی مهدی پور، 

مســـعود ریگی )81 - فرشید باقری(، آرش رضاوند، وریا غفوری )81 - فردین 

رابط(، سبحان خاقانی )69 - مهدی قایدی( و ارسلان مطهری هم بازیکنان 

تیم محمود فکری در این دیدار بودند. 

استقلال درحالی پا به میدان گذاشت که در صدر جدول قرار داشت و کسب 

سه امتیاز برابر تیم قعرنشین ذوب آهن می توانست آبی ها را در دومین هفته 

متوالی صدرنشین نگه دارد اما شاگردان فکری با اینکه نسبت به دیدارهای 

گذشته کمی نمایش بهتری داشتند اما در گلزنی ناکام ماندند و درنهایت این 

بازی با تساوی خاتمه یافت تا آبی ها صدر را از دست بدهند. 

میزبان در همان دقیقه اول روی اشتباه سیداحمد موسوی، موقعیت خوبی 

خلق کرد اما ضربه میلاد جهانی را رشید مظاهری به خوبی و با یک دست دفع 

کرد. در دقیقه 19 ارسال مهدی مهدی پور از روی ضربه ایستگاهی مانند گل 

دوم استقلال به شهرخودرو در هفته گذشته می رفت که تکرار شود، اما ضربه 

سر محمد دانشگر از کنار دروازه به بیرون رفت. مهم ترین اتفاق نیمه اول هم 

در دقیقـــه 43 رخ داد. مطهری روی پاس مهدی پور در موقعیت خوبی قرار 

گرفت و می رفت که با دروازه بان ذوب آهن تک به تک شود که توسط عبدالله 

حسینی پشت محوطه جریمه متوقف شد و درحالی که به نظر می رسید مدافع 

ذوب آهن کارت قرمز دریافت می کند از داور اخطار گرفت تا صدای اعتراض 

استقلالی ها خصوصا فکری بلند شود. 

تلاش دو تیم برای گلزنی در نیمه دوم نیز راه به جایی نبرد و درنهایت ذوب آهن 

توانست در اصفهان یک امتیاز با ارزش از استقلال بگیرد.

 

تکراریکاتفاقعجیبدراستقلال

در جریان بازی استقلال برابر ذوب آهن یک بار دیگر یک اتفاق عجیب تکرار شد، 

در دقیقه 6۵ بازی مهدی قایدی چنددقیقه کنار خط بود تا به عنوان بازیکن 

تعویضی وارد زمین شود. نکته مهم ماجرا این بود که دقیقا در همین دقیقه 

سبحان خاقانی به دلیل مصدومیت روی زمین افتاد و از کنار زمین بیرون رفت 

تا وقت تلف نشود اما غافل از آنکه پرویز مظلومی برگه تعویض را به داور چهارم 

نداده بود و به همین دلیل هم تعویض این بازیکن طولانی شد. در این دقیقه 

از بازی محمود فکری با عصبانیت به نیمکت استقلال نگاه کرد و با فریاد از 

اینکه تعویض قایدی اینقدر طولانی شده گله کرد. درنهایت در دقیقه 69 این 

تعویض انجام شد و قایدی با 4 دقیقه تاخیر وارد زمین شد تا در همین دقایق 

استقلال بازی را 10 نفره دنبال کند. این دقیقا شبیه اتفاقی بود که در هفته 

دوم لیگ برتر در بازی برابر فولاد برای محمد دانشگر رخ داد. جایی که کسی 

مصدومیت او را ندید و استقلال 9 دقیقه 10 نفره بازی کرد. 

بازگشتتیمژنرالبهصدرباسوپرمنشا

همزمان با این بازی دو دیدار هم در شهر های تهران و سیرجان برگزار شد که 

در مهم ترین آن گل گهر در سیرجان توانست شهرخودرو را با نتیجه سه بر یک 

شکســـت دهد و به صدر جدول برگردد. گادوین منشا ستاره نیجریه ای تیم 

قلعه نویی که پیش از شروع مسابقات این هفته در صدر جدول گلزنان جای 

داشت در این بازی هم ستاره بازی بود و برای تیمش سه بار در دقایق 4۵، 66 

و 69 گلزنـــی کرد تا هم تیمش به صدر جدول برگردد و هم خودش در صدر 

جدول گلزنان دست نیافتنی شود. تک گل تیم مهدی رحمتی را هم صادق 

صادقی در دقیقه 77 به ثمر رساند. 

در دیگر بازی ســـایپا میزبان ماشین سازی بود که این بازی با تساوی بدون 

گل خاتمه یافت. 

غولکشمثلنفتمسجدسلیمان

از ساعت 1۵:1۵ دیروز نفت مسجدسلیمان میزبان فولاد بود و توانست برابر 

یکی دیگر از تیم های مدعی این فصل نتیجه خوبی بگیرد و با یک گل شاگردان 

جواد نکونام را شکست دهد. نیما انتظاری گل سه امتیازی شاگردان حسینی 

را در دقیقه 1+90 به ثمر رساند تا نخستین باخت فولاد در مسجدسلیمان رقم 

بخورد. نفت پیش از این در خانه ســـپاهان اصفهان را شکست داده و مقابل 

پرسپولیس به نتیجه تساوی رسیده بود.

 

دومینبردتراکتوربدونمربی!

در آخرین بازی هفته هم تیم های تراکتور و پیکان در تبریز به مصاف یکدیگر 

رفتند که این دیدار با پیروزی 3 بر یک سرخپوشان تبریزی خاتمه یافت. مهدی 

تیکدری در دقیقه 21، اشکان دژاگه در دقیقه 22 و محمد عباس زاده در دقیقه 

39 گل های تراکتور را زدند و رضا جبیره در دقیقه 27 تک گل پیکان را به ثمر 

رساند. در دقیقه 3+90 این مسابقه پنالتی اعلام شده به سود تیم پیکان را 

حجت حق وردی از دست داد و محمدرضا اخباری این توپ را در اختیار گرفت. 

تراکتور بعد از برکناری منصوریان ســـرمربی ندارد و با هدایت موقت مسعود 

شـــجاعی در دومین بازی متوالی به پیروزی رسید و با 12 امتیاز به رده سوم 

جدول صعود کرد. این دیدار در دقیقه 7۵ به دلیل رفتن برق ورزشگاه یادگار 

امام)ره( حدود 20دقیقه متوقف شد. این درحالی بود که مسابقه به دلیل بارش 

برف به جای ساعت 1۵:1۵، با 30 دقیقه تاخیر در ساعت 1۵:4۵ آغاز شد. 
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شکست فولاد، پیروزی تراکتور و توقف استقلال در هفته هفتم

ضعف تاکتیکی فکری، قلعه نویی را صدرنشین کرد

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

یادداشتشفاهی

استقلال بیشتر از استعدادهای آکادمی عضو کادر فنی دارد!

برکنارینه،بایداطراففکریراخلوتکرد

موضوع مشـــخص و مشـــهود در بازی دیروز 

استقلال مقابل ذوب آهن این بود که تیم فکری 

برنامه خاصی نداشت، درحالی که ذوب آهن را 

تیم بدی ندیدم و در آغاز مســـابقه اتفاقا بازی 

را هم خیلی خوب و با انرژی و شاداب آغاز کرد و بازیکنان این تیم دو، سه فرصت خوب را هم ایجاد 

کردند اما استقلال در ادامه به بازی برگشت. اتفاقا سرعت مسابقه قابل قبول بود، هرچند این سرعت 

بیشتر از لو دادن توپ و اشتباه بازیکنان نشات گرفته ولی در هرصورت مثل هفته های قبل بازیکنان 

اســـتقلال زحمات زیادی را متقبل شـــدند اما بین خطوط این تیم هیچ هماهنگی و توازنی دیده 

نمی شود و بازیکنان هیچ برنامه ای نداشتند. مثلا به نظر می رسید که نمی دانستند اگر می خواهند 

به دروازه حریف حمله کنند بازی سازی را از کدام منطقه آغاز کرده و به کدام منطقه توپ را برسانند 

و از این برنامه ها خبری نبود. 

در تیمی مثل استقلال هیچ خلاقیتی نمی بینم، به طور مثال بازیکنی خلاق در ترکیب این تیم وجود 

داشته باشد که بتواند پاس تو در خوب داده یا چهار بازیکن حریف را از پیش رو بردارد یا حرکت فردی 

داشته باشد و شوت زن باشد. البته دو، سه موقعیت برای استقلالی ها به وجود آمد که متاسفانه نمی دانم 

چرا بازیکنان این تیم می ترسند شوت بزنند و چرا دوست دارند تا نزدیکی های خط دروازه حرکت کنند. 

درنهایت کار در نیمه دوم هم مثل نیمه اول دنبال شد اما متاسفانه با تساوی بازی به پایان رسید. 

درست است که استقلال یک سری بازیکنان را به خاطر مصدومیت به همراه ندارد اما این دلیل نمی شود 

که فرم فوتبال خیلی عوض شود. در هرصورت برنامه کادر فنی باید یک فوتبال شناخته شده را از سوی 

استقلال ارائه بدهد. درست است که این تیم از چند بازیکن خوب به خاطر مصدومیت بهره نمی برد  و 

این موضوع شاید نتیجه را کمرنگ کند اما درنهایت می توان با برنامه، یک بازی خوب و شناخته شده 

را ارائه داد اما متاسفانه چنین چیزی ندیدیم و تنها چیزی که من متوجه شدم زحمت بچه ها بود و 

درنهایت با نتیجه ای که درمقابل ذوب آهن به دست آمد صدر جدول هم از دست رفت. 

باید برای این تیم بیشـــتر برنامه ریزی شـــود، من معتقدم تیمی مثل اســـتقلال باید یک فوتبال 

شناخته شده بازی کند. به طور مثال در کلاس های آموزش مربیگری در هرجای دنیا فیلم تیم های 

شناخته شده مثل منچسترسیتی، لیورپول و بایرن مونیخ و از این دست تیم ها به نمایش درمی آید. 

در قاره آسیا و حتی درسطح ایران استقلال باید یک چنین تیمی بشود که روش بازی سازی، حفظ 

توپ و حمله و ســـایر موارد اینچنینی را به شکل مشخص ارائه دهد تا در کلاس های آسیایی فیلم 

این باشـــگاه را به نمایش بگذارند، درحالی که امروز در سطح ایران هم استقلال مشکل دارد و من 

خیلی متاسفم. با این حال امیدوارم آسیب دیده ها برگردند و دست مربی باز شود، چون معتقدم با 

ایجاد تغییرات می توان کیفیت این تیم را متحول کرد. درباره انتقادها از کادر فنی هم باید بگویم 

نمی شود با هفت مسابقه محمود فکری را قضاوت کرد و در موردش تصمیم گرفت، بلکه باید به او 

اعتمادبه نفس بدهیم. به نظر من باید حواشی دور سرمربی را خلوت کرد. درحال حاضر تعداد اعضای 

کادر فنی استقلال روی نیمکت را بیشتر از تعداد کل استعدادهایی که شاید آکادمی فوتبال استقلال 

داشته باشد می بینم و این موضوع قابل قبول نیست. این حاشیه که دور محمود فکری است به طور 

غیرمستقیم در اطراف بازیکنان هم در زمین به وجود آمده و نباید 6 مربی همزمان یک بازیکن را کوچ 

کنند. این موضوع آرامش تیم را به هم می ریزد و باید اجازه بدهند فکری بماند ولی یک نفر که واقعا 

فوتبال شناس است کنار او بگذارند تا از لحاظ فنی به سرمربی و تیم کمک کند. الان به حواشی 

در اطراف فکری اطمینان خاطر ندارم و این موضوع برای من خیلی آزاردهنده است. نمی شود ۵ 

مربی کنار زمین حاضر شوند و به بازیکنان خط بدهند. هر مربی دست راست اول خودش را دارد 

که آن مربی فقط می تواند در لحظات حساس به سرمربی کمک کند اما الان از سرپرست تا مربی 

دروازه بان ها همه صحبت می کنند. به نظرم باید آرامش به این تیم بازگردد و استقلال هم باید دوباره 

به روزهایی برگردد که چه در بیرون زمین و چه در داخل زمین بزرگی کند، درحالی که در هیچ کدام 

از این دوجبهه استقلالی که باید باشیم، نیستیم. من از نزدیک کار مربیگری فکری و امور تمرینی 

او را ندیدم، در هرصورت باید به او فرصت داد و معتقدم باید تغییراتی را به وجود بیاورد، به طور مثال 

باید بازی اول و با بازی ششم و هفتم تیمش تفاوت داشته باشد. البته نه اینکه در بازی ششم مثل 

قهرمان آسیا فوتبال بازی کند اما باید یک تفاوتی ببینیم. درحال حاضر تنها نکته مثبتی که می بینیم 

زحمتی است که بچه ها داخل زمین می کشند ولی از لحاظ فنی تغییر خاصی نمی بینم که مثلا 

تعداد پاس ها بیشتر شده باشد یا اتفاقات تاکتیکی دیگری رخ داده باشد. نکته مهم این است که 

استقلال می تواند نتیجه بگیرد فقط باید به فکر این بود که از لحاظ فنی پیشرفت کند، چون این 

تیم پتانســـیل درخشـــیدن را دارد. اکنون نباید به فکر تغییرات بود و باید آرامش را به این تیم وارد و 

حواشی و شلوغی دور و اطراف فکری را کم کرد.

امیرهاشمیمقدم
کارشناسفوتبال


